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مزدمنطقهايباشرايطاقتصادايراننميخواند
از ن��گاه ي��ک کارش��ناس حوزه 
کار مط��رح ش��دن موضوع مزد 
منطقه اي در جلس��ات ش��وراي 
عال��ي کار يک بح��ث انحرافي 
اس��ت و با ش��رايط امروز اقتصاد 
ايران نمي توان چنين س��ناريويي 

را اجرايي کرد.
به گزارش ايسنا، علي اکبر سيارمه، اظهار کرد: بحث منطقه اي 
کردن دستمزد از چند سال قبل مطرح بود و آن زمان نمايندگان 
دول��ت معتقدن��د بودند که امکانپذير نيس��ت. از طرف ديگر همه 
جوانب اين امر را بايد مدنظر داشته باشيم. در آلمان يا آمريکا که 
به شکل فدرالي اداره مي شوند تنها حقوق کارگر نيست که به اين 
شکل تعيين مي شود. همه کشورها براي نظم مسايل اجتماعي 
و اقتصادي خود سياس��ت ها و برنامه هايي را در پيش مي گيرند 
و س��الها آزمون و خطا مي گذرانند تا به مرحله اي برس��ند که اين 
برنامه ها قابل اجرا شود، بنابراين بدون آماده بودن زيرساخت هاي 

اوليه نمي توانيم طرحي را اجرا کنيم.
وي ادامه داد: مطرح ش��دن موضوع مزد منطقه اي در ش��وراي 
عالي کار يک بحث انحرافي است و با شرايط امروز اقتصاد ايران 
همخوان��ي ن��دارد. وقتي حداقل ها را در مزد تک تک کارگران در 
بخش��هاي مختلف صنعت و خدمات و در نقاط مختلف کش��ور 
مدنظر قرار مي دهيم، مي بينيم که حداقل ها تامين کننده معيشت 
کارگران نيست. در شرايطي که کارفرمايان نمي توانند به تعهداتي 
که قانون برايشان پيش بيني کرده عمل کنند، چطور انتظار داشته 
باشيم که نسبت به بهبود وضعيت مزد منطقه اي متعهد باشند.

کارشناس حوزه کار در عين حال منطقه اي شدن مزد را راهگشا 
دانست اما گفت که در شرايط کنوني که هنوز زيرساخت ها فراهم 

نشده و قابليت اجراي آن نيست.
س��يارمه اس��تان اصفهان را مثال زد و گفت: اصفهان يک ش��هر 
صنعتي اس��ت و از همه نظر زيرس��اختهايش آمادگي اجرا مزد 
منطقه اي را دارد اما اگر اين اس��تان را با خوزس��تان يا سيس��تان و 
بلوچس��تان مقايس��ه کنيم تا چه حدا امکان عملياتي کردن مزد 

منطقه اي را دارند؟
وي گفت: بارها و بارها تاکيد کرديم که جلس��ات کارگروه مزد 
شوراي عالي کار را به آخر سال نگذارند و در طول سال جلسات 
مستمري داشته باشند و براي مزد برنامه ريزي کنند ولي متاسفانه 
هميشه در هفته هاي آخر سال بدون بررسي ابعاد مزد و با پرداختن 

به کليات براي مزد کارگران تصميم گيري مي شود.
اي��ن فع��ال کارگ��ري در پايان با بيان اينک��ه قبل از اجراي طرح 
منطقه اي کردن مزد بايد همه جوانب و پيامدهاي آن را سنجيد، 
گفت: يکي از پيامدهاي منطقه اي کردن مزد، مهاجرت نيروهاي 
کار از نقطه اي به نقطه ديگر است. برخي مناطق شديدا به نيروي 
کار نياز دارند ولي پتانسيل آن منطقه جوابگوي نياز منطقه نيست 
و طبعا کارگر مهاجر مي پذيرد اما مهاجرت افراد مي تواند سرآغاز 

بسياري از مسايل و پيامدها باشد که بايد مدنظر قرار گيرد.
در آخرين جلس��ه دس��تمزد ش��وراي عالي کار پيشنهاد منطقه اي 
شدن حداقل مزد مطرح شد که مورد مخالفت گروه هاي کارگري 
قرار گرفت و مقرر ش��د تا مطالعات مزد منطقه اي از س��ال آينده 
آغاز ش��ود و مورد بررس��ي بيش��تر قرار گيرد. در تعيين حداقل مزد 
منطقه اي معيارهاي مختلفي از جمله محيط زيس��ت و موقعيت 

جغرافيايي منطقه اثرگذار است.
موضوع تعيين حداقل مزد به شکل منطقه اي همه ساله در راستاي 
تحقق عدالت مزدي در پرداخت حقوق کارگران در شوراي عالي 
کار مطرح مي ش��ود ولي به دليل نبود زيرس��اختهاي لازم و عدم 

پيش بيني ساز وکارهاي اجراي آن، محقق نمي شود.

رشداقتصاديغيرنفتيايران۴.۷درصداست
رئيس مرکز آمار ايران بابيان اينکه رش��د اقتصادي کش��ور بدون 
احتساب درآمد نفت در سال جاري ۴.۷ درصد بوده است، گفت: 

در همين زمان ۸۱۸ هزار شغل ايجاد شده است.
به گزارش مهر، اميد علي پارسا،با بيان اينکه بدون احتساب نفت، 
رش��د اقتصادي در ۹ ماهه نخس��ت س��ال جاري ۴.۷ درصد بوده 
اس��ت، بي��ان کرد: در همين م��دت ميزان بيکاري نيز ۱.۳ درصد 

نسبت به مدت مشابه سال پيش کاهش يافته است.
وي بابيان اينکه در س��ال گذش��ته ميزان بيکاري جوانان ۱۵ تا 
۲۴ س��ال، ۲۹ درص��د بود، افزود: در س��ال ج��اري اين ميزان به 
۲۷.۳درصد رسيده و از سوي ديگر بايد گفت ميزان اشتغال زايي 

در همين بازه زماني ۳.۶درصد افزايش يافته است.
رئيس مرکز آمار ايران با تأکيد بر اينکه در ۹ ماه س��ال ۹۶ براي 
۸۱۸ هزار نفر اشتغال ايجادشده است، تأکيد کرد: در بين سال هاي 
۸۴ لغايت ۹۲ به طور متوسط در سال ۷۶ هزار شغل ايجاد شد و 
اين در حالي است که تعداد شغل هاي ايجادشده در همين ۹ ماه 

سال جاري بيش از ۸۰۰ هزار مورد است.
پارس��ا همچنين بيان کرد: در س��ال گذش��ته از ۲۵ ميليون و ۸۰۰ 
هزار نفر جمعيت فعال اقتصادي کش��ور س��ه ميليون و ۲۰۳ هزار 
نفر بيکار مطلق بوده اند که در سال جاري براي کاهش اين ميزان 
اقدام��ات خوب��ي صورت گرفته که در پايان س��ال آمار جامع اين 

امر را مي توان ارائه کرد.
وي در ادام��ه به ض��رورت ارائ��ه آمار موث��ق در برنامه ريزي خبر 
داد و اف��زود: ب��ا تلاش هاي مس��ئولان ذي ربط، برنامه ملي آمار 
تا ارديبهش��ت ۹۷ مصوب مي ش��ود و اين امر باعث مي ش��ود تا در 

سال آتي شاهد اقدامات خوبي در حوزه آمار باشيم.
رئيس مرکز آمار کش��ور گفت: به زودي از س��وي رئيس جمهوري 
بخشنامه اي به وزارتخانه ها ابلاغ مي شود که طي آن ريز داده هاي 
آماري در سريعترين زمان به مرکز آمار ارائه داده مي شود تا بتوانيم 

در ارائه آمار دقيق و صحيح موفق عمل کنيم.
پارسا همچنين بيان کرد: امکان ندارد کسي از مرکز آمار کشور 
آمار سفارشي بخواهد چرا که ما معتقد هستيم نبايد کسي به اعداد 

و ارقام ارائه شده توسط مرکز آمار کشور شک کند.

ارز5يا6نرخيعرضهميشود
عضو کميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي گفت: درصد 
کمي به خارج از کشور سفر مي کنند بنابراين نياز به بخشنامه ها 

و ايجاد رانت براي ديگران نيست.
س��يدناصر موس��وي لارگاني ، با اش��اره به مديريت بازار ارز در 
روزهاي اخير و صدور بخشنامه ها از سوي بانک مرکزي، اظهار 
داشت: بانک مرکزي براي ساماندهي بازار ارز طرح هايي چون 
فروش اوراق مش��ارکت در بانک ها با س��ود ۲۰ درصد يا ايجاد 
محدوديت و افزايش کنترل براي فروش ارز مسافرتي را ارائه 
داده اس��ت ام��ا اي��ن طرح ها و بخش��نامه ها در مقطع کوتاهي 
نتيجه بخش است. عضو کميسيون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينکه بانک مرکزي با اين بخشنامه ها نمي تواند 
جلوي نابساماني هاي بازار ارز را بگيرد، بيان داشت: تنها راهي 
که مي توان وضعيت متلاطم بازار ارز در چند ماه اخير را سر و 

سامان داد تک نرخي کردن نرخ ارز است.
نماينده مردم فلاورجان در مجلس دهم شوراي اسلامي با اشاره 
به وضعيت قيمت ارز در بازار گفت: در حال حاضر ارز در بازار سه 
نرخي و به روايتي ۵ يا ۶ نرخي عرضه مي شود، چنين فضايي 

قطعا رانت خواري و دلال بازي در بازار را افزايش مي دهد.

پيشخوان

اقتصاد كلان

گروه اقتصاد کلان: ش��مارش معکوس پايان س��ال ۹۶ در حالي 
آغاز شده است که زير پاي اقتصاد همچنان پرازمين هاي خنثي 
نشده اي است که هر لحظه امکان انفجار وجود دارد.۵روز، تنها 
۵ روز از سال ۹۶، مانده و اقتصاد۹۶ همگام با تغيير جغرافيايي 
س��ال، ج��اي خود را به بودج��ه ۹۷ خواهد داد.حالا در کنار همه 
متغييرهاي کلان اقتصادي مثل بيکاري، اش��تغال، توليد، رش��د 
اقتصادي و رفتارهاي بازار مثل نرخ ارز،سرنوشت برجام نيز به آن 
بايد اضافه کرد. سرنوشتي که درارديبهشت مشخص مي شود.

انتص��اب مايک پامپيِ��و، دلهره هاي اقتصادي را دوچندان کرده 
اس��ت. برج��ام حالا بيش از پيش م��ورد توجه فعالان اقتصادي 
قرار گرفته است. انگار همه مين هاي اقتصادي به برجام وصل 
ش��ده اند.برخي اقتصاددانان ۶ فاکتور کليدي را براي اقتصاد بر 
ش��مرده اند.به عقي��ده دکتر مرتضي ايمان��ي راد ،امنيت ،کنترل 
،تمرکز،حفظ شرايط موجود ، سياست زده بودن اقتصاد وفضاي 
تحريمي از مهمترين مواردي اس��ت که اقتصاد س��ال ۹۷ با آنها 
درگير خواهد بود.اين کارش��ناس اقتصادي معتقد اس��ت که در 
سال آينده بر اقتصاد ايران کنترل بيشتري صورت خواهد گرفت 
و دست و پاي بنگاه هاي بيشتر بسته مي شود. بخش خصوصي 
مانور کمتري خواهد داشت و در بهترين حالت شرکت ها با دولت 
مي توانند کار کنند مشروط بر اينکه طلب شان را نخواهند.سومين 
پارادايم  تمرکز است که در سال آينده بيشتر خواهد شد. به اين 
دليل که اقتصاد ايران شرايطي دارد که متغيرهاي اقتصادي اش 
آرام ونرمال نيستند و نوسان متغيرها مثلا نرخ ارزبسياربالاست 
و حتي اين نوس��ان بيش��تر هم خواهد ش��د. چهارم، حفظ شرايط 
موجود است. دولت که مجري مسائل اقتصادي است، جراحي 
در س��ال آينده انجام نخواهد داد زيرا ريس��ک جراحي را نخواهد 
پذيرفت. پنجم، بيش از ۳۸ سال گذشته، اقتصاد ايران درسال ۹۷ 
سياسي خواهد شد.مسئله سياسي شدگي  اجتناب ناپذيراست و در 
اين صورت آزادي عمل بنگاه ها کاهش پيدا مي کند.اما مسئله 
شش��م که مهم تراز بقيه اس��ت، فضاي تحريمي براقتصاد ايران 
اس��ت. فضاي تحريم همچنان وجود خواهد داش��ت. درکناراين 
پارادايم ها، بارزترين مش��کل اقتصاد کش��ور در سال ۹۷ در ابعاد 
خارج��ي نح��وه مواجه��ه و ارتباط با جهان اس��ت. ضمن اينکه 
درابع��اد داخل��ي هم مهم ترين چالش پيش روي اقتصاد کش��ور 
را تجميع مراکز تصميم گيري و تصميم س��از اقتصادي اس��ت. 
تنش��ي که اين روزها ترامپ گس��ترش داده، درصورت تداوم آن 
روند جذب س��رمايه هاي خارجي با اش��کال مواجه مي شود.اين 
در حالي است که اقتصاد در حال گذار ما براي توسعه اقتصادي 
و بهبود محيط کس��ب و کار به س��رمايه گذار خارجي نياز دارد.

ذکت��ر محمد خوش چه��ره، اقتصاددان و نماينده ادوار مجلس، 
تدوام سياس��تهاي گذش��ته و همچنين ادامه روند اقتصاد نامولد 
در اث��ر نف��وذ جريان هاي س��وداگري را پيش بيني مي کند.او در 
اين باره به روزنامه تجارت مي گويد: از جمله سوداگري در بازار 
ارز، طلا و س��که موجب ش��کاف طبقاتي، گس��تردگي خط فقر 
مي ش��ود. چون رفاه و اش��تغال ريشه در توليد ناخالص ملي دارد. 
زماني که توليد ضعيف مي شود و سوداگري و دلالي در اقتصاد 
حاکم مي ش��ود اکثريت مردم منتفع نمي ش��وند آنهايي منتفع 
مي شوند که به گروه هاي قدرت و ثروت وابسته هستنند، حتي 
در بعضي از موارد متاسفانه ديده شده که دولت ها روي جهالت 
ي��ا غفل��ت؛ ب��ازي خطرناکي را با ارز ش��روع مي کنند. از آنجا که 
انحصار اصلي ارز در اختيار دولت ها بوده و س��هم اصلي بازار را 
نيز در اختيار دارند اين گونه فکر مي کنند که اگر ارز را به عنوان 
يک کالا گران تر عرضه شود، ريال بيشتري به دست مي آورند. 
بنابراين به س��وداگري که متقاضي اصلي هس��ت دامن مي زنند. 
بع��د مب��ادرت واردات ک��رده و با تش��ويق واردات کالا و ترغيب 
سوداگري قيمت ارز را بالا مي برند تا ريال بيشتري را به دست 
آورند. اين امر تبعات بس��يار بس��يار وحش��تناکي به همراه دارد.

چرا که دولت بزرگ ترين مصرف کننده اس��ت. از اين رو تورم 
ناشي از افزايش قيمت ارز در کوتاه مدت و به خصوص در ميان 
مدت تاثير خود را بر اقتصاد خواهد گذاش��ت و با رش��د سرس��ام 
آور تورمي مواج��ه خواهيم ش��د. نمون��ه بارز آن اين پديده وضع 
اقتصادي در دولت هاي نهم و دهم اس��ت. متاس��فانه روندي که 
در دولت دوازدهم در حال طي ش��دن اس��ت مثل همان دوران 
بوده و انگار که دولت فعلي ديگرکنترلي روي بازار ارز ندارد در 
اين يکي دو ماه اخير به دليل نوسان هاي ارزي، ۲۵ درصد ارزش 
پول ملي کاهش يافته واين يعني افزايش فقر، رش��د بيکاري، 
تداوم رکود و ... .در اين س��وي ديگر، مهدي تقوي، اقتصاددان 
اما نظري کاملا متفاوت با خوش چهره دارد. او معتقد است که 
رش��د اقتصادي در س��ال آينده ادامه مي يابد و تورم نيز همچنان 

تک رقمي مي ماند. 
او به تجارت مي گويد: اقتصاد کشور در سال آينده شرايط ملتهب 
و نابساماني ندارد وبه همين دليل نرخ رشد اقتصادي هم چندان 
بالا نبوده و حدود ۴ درصد مي ش��ود. ش��ايد بتوان گفت که بازار 
مسکن در سال آينده بهترين رشد را داشته واز سويي بيشترين 

تاثير را روي نرخ تورم مي گذارد. به نظر مي رسد بيشترين تورم 
فقط در بخش مسکن به وجود آيد.دکتر حسن سبحاني، نماينده 
ادوار مجلس و اقتصاددان در اين باره موضع دکتر خوش چهره 
را بازگو مي کند. البته او موضوع توليد را با استفاده از ساماندهي 
رفتارهاي بازار و نظام بانکي را مورد تاکيد قرار مي دهد و معتقد 
اس��ت عدم س��اماندهي نرخ ارز و همجنين نرخ بهره زمينه رکود 
را در اقتص��اد تش��ديد مي کن��د.او در گفت وگو با روزنامه تجارت 
معتقد است که دولت بايد يک نگاه بلند مدت به اقتصاد داشته 
باش��د حت��ي اگ��ر در دوره خودش اي��ن موضوع رخ ندهد و آماده 
شود که هزينه هاي اين موضوع را نيز بدهد. در اولين قدم بايد 
هزينه ه��اي تولي��د را کاهش دهد يک��ي از بهترين راه هايي که 
هزينه توليد را در کشور پايين مي آورد، کاهش نرخ سود بانکي 
است که اکنون نرخ گذاري سود بانکي در اقتصاد کشور غيرواقعي 
است. ممکن است که اين نگاه من به مداق کساني خوش نيايد. 
چرا که آنها مي گويند وقتي نرخ س��ود بانکي کاهش پيدا کند، 
نقدينگي به ميزان بسياري آزاد مي شود.اين ايده، از طرف همان 
افرادي مطرح مي شود که ولع افزايش ثروت را دارند. آنها با ايجاد 
نابساماني در رفتارهاي بازارهاي مختلف مثل دلار، مسکن و... 
دنبال منافع خود هستند. کما اينکه در گذشته به صورت مشابه 
اين کار صورت مي گرفته است. اما نگاه اصولي پايين آوردن نرخ 
س��ود بانکي اس��ت؛ به نحوي که اين سود متناسب با آن سودي 
باشد که در بازار حقيقي توليد هست نه اينکه در بازار حقيقي توليد 
مثلا هفت درصد سود باشد و شما به صاحب پول بيست درصد 
بدهيد. اين نگاه اگر اجرايي شود اصولي است.قطعا تبعاتي را به 
همراه خواهد داش��ت. مثل آثار منفي بر بازار ارز و ديگر بازارها. 
البته نبايد از اين موضوع دچار اشتباه شد و اظهارات همان افراد 
را ک��ه در اي��ن مواق��ع مي گويند، به دليل کنترل اين نوس��ان ها 
بايد راهکار اصولي را کنار گذاش��ت. مس��ئله اي که در اين دولت 
نيز متاس��فانه تکرار مي ش��ود.نبايد اصلي ترين مباني را فرموش 
کرده به بهانه اينکه عارضه هايي که رخ مي دهد. به همين دليل 
سياست گذاري هايي را اتخاذ مي شود بار مشکلات را دو چندان 
مي کند.دکت��ر خ��وش چهره براي حل مش��کلات اقتصادي نيز 
مي گويد: دولت باد فضايي را فراهم کند که پيش از اين دولت هاي 
ديگر نتوانسته اند انجام بدهند و آن هم گفت وگوي مشترک که 
مديريت کلان اقتصادي کشور در آن به بحث گذاشته شود. عقبه 
فکري به نقد عالمانه کش��يده مي ش��ود. اين امر موجب مي شود 
ک��ه تصميمي که براي اقتصاد گرفته مي ش��ود ديگر براس��اس 
سلايق، ايده وتفکرهاي نگاه خاصي نيست.اما نرخ ارز نيز يکي 
از معضلات اساسي در سال آينده هست. گروهي بر اين باورند 
که س��ال آينده در صورت ادامه اين روندي که اکنون بازار ارز 
تجربه خواهد کردريال قيمت آن باجهش ماجه خواهد ش��د. در 
اين باره دکتر سبحاني مي گويد: اما اگر تحت عنوان تک نرخي 
اقدام کند، اقتصاد به همين وضع موجود همچنان گرفتار خواهد 
بود. چرا که وضع موجود محصول اقتصاد سياس��ي ايران اس��ت. 
بنابراين به صراحت معتقدم مشکلات اجتماعي و سياسي  کشور 
بر اقتصاد تاثيرگذار اس��ت. نبايد دولت براي مدت ها از ضرورت 
يکسان س��ازي نرخ ارز حرف بزند که اين موضوع کاملا اش��تباه 
هست. چرا که با شرايط ايران همخواني ندارد. بايد نرخي را تعيين 
کند که توليد تش��ويق ش��ود. و بعد هر چند مدت يک بار اين نرخ 
را از نظر کشش آن اصلاح کند. بنابراين يکسان سازي نرخ ارز 
براي شرايط فعلي اقتصادي ايران ضروري نمي بينم و حتي آن 
را س��م مهلک مي دانم. چرا که اقتصاد کش��ور به اندازه کافي ارز 
ندارد. بيکاري فراوان وجود دارد که برخي در اين ميان به خريد 
و فروش کاذب ارز روي مي آورند. اگر وضع مالي اشان بد باشد 
نان مي خورند. اگر پولدار باشند رانت مي برند. مشکل اصلي در 

رونق توليد است که دولتي ها مدام درباره آن حرف مي زنند، اما 
در اجرا براي آن کاري نمي کنند. سياس��ت هاي ريس��کي بانکي 
مدام از ضرورت يکسان س��ازي نرخ ارز حرف مي زنند. در حالي 
که اجراي اين نوع سياست به معناي گران شدن نرخ ارز است. 
صاحبان ارز يکي دولت بوده و ديگري تجار. گران شدن ارز، به 
ضرر واردکننده  ماش��ين آلات،کالاهاي س��رمايه اي و مواد اوليه 
است.دکتر تقوي درباره سرنوشت بازار ارز در سال آينده مي گويد: 
بس��ته پولي که بانک مرکزي تدوين مي کند بس��يار مهم هست 
ک��ه اگ��ر منطقي و عاقلانه باش��د ام��کان کنترل آن وجود دارد.

بازار ارز کشورمان به شدت تحت تاثير التهابات بيروني است به 
همين دليل بانک مرکزي بايد مدبرانه اين بازار را مديريت کند.

اما تنش هاي سياسي ايران و آمريکا و احتمال خروج اين کشور 
از آمر يکا باعث مي ش��ود که خطرات ناش��ي از عدم اطمينان از 
شرايط ژئوپليتيک باعث عدم جذب سرمايه گذاران خواهد شد. 
اين مس��ئله براي س��رمايه گذاران بين المللي در ايران تصويري 
از يک جاده پرخطر خطر خواهد س��اخت. افزون بر اين، مبهم 
گذاش��تن وضعيت توافق هس��ته اي براي چند ماه ديگر مي تواند 
ريسک سرمايه گذاري را افزايش داده و سرمايه داران بين المللي 

را از سرمايه گذاري در ايران بر حذر دارد.
انرژي سال سختي را خواهد داشت ���

محم��د خالدي سردش��تي نماينده مردم ل��ردگان درمجلس 
ش��وراي اسلامي وعضو کميسيون انرژي درخانه ملت هم در 
گفتگو با خبرنگار »تجارت« با اشاره به عملکرد حوزه انرژي 
درس��ال ۱۳۹۶ اظهارداش��ت: با توجه به اينکه پيک مصرف 
انرژي درکش��ورمان روز به روز در حال افزايش اس��ت و اين 
امر در حوه حوزه ها از برق گرفته تا مصرف گاز، سوخت هاي 
فس��يلي، آب و ... مش��هود اس��ت، که بخش��ي به دليل توسعه 
و بخش��ي ب��ه دلي��ل افزايش قيمت و بخش��ي ه��م به خاطر 
افزايش جمعيت اس��ت و ... اس��ت اما اگر با نگاه اس��تاندارد 
روز دني��ا توج��ه کنيم متوجه مي ش��ويم که مصرف انرژي در 
کش��ورمان به اندازه يک کش��ور با جمعيت بالاي يک ميليارد 
مانن��د چي��ن و هند اس��ت.وي افزود: دراي��ن بين وزارت نيرو 
و وزارت نف��ت ب��ا توج��ه ب��ه درگيربودن با همه اين مس��ائل 
درحوزه هاي خود برنامه هاي مناس��بي در سال ۱۳۹۶ داشتند 
و وزارت نفت به دنبال س��ي ان جي و گس��ترش آن بوده است. 
تنها چند کش��وردر دنيا مانند آمريکا و آلمان و ... هس��تند که 
به دنبال گازس��وز کردن خودروهاي خود هس��تند و ايران هم 
يکي از اين چندين کشور است و اين امر موجب مي شود که 
تمام موارد بحراني ازجمله هزينه آلايندگي و ... به استاندارد 
خود نزديک ش��ود. حتي ش��رکت هاي مانند بنز و بي ام دبليو 
نيز در پي توليد خودروهاي بيشترگازسوزهس��تند و روي اين 
موضوع سرمايه گذاري کلاني کرده اند.نماينده مردم لردگان 
در مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: دراين بين کاري که 
وزارت نفت کرد بسيار اصولي و اساسي و بر اساس مقتضيات 
کشور است مانند توليد بنزين يورو۵ که روي توليد آن برنامه 
بس��يار خوبي دارند و اعضاي کميس��يون انرژي نيز بازديدي 
از پالايش��گاه س��تاره خليج فارس داش��تند. در حوزه گاز هم با 
عراق و پاکس��تان براي صادرات گاز در حال مذاکره هس��تند 
تا بتوانند گاز بيش��تري را صادر کنند. در حوزه آب نيز وزارت 
ني��رو ب��ا توجه به کمبود امکانات، اقدامات خوبي داش��ته و در 
مسير توسعه قرار گرفته است و کاملا مشخص است که تمام 
ادارات و س��ازمان هاي وابس��ته و مسئولان به اهميت آن پي 
برده اند و به دنيال لغو کردن انتقال هاي بين حوزه اي هستند 
و در حوزه کشاورزي نيز به دنبال توليد محصولات کم آب بر 
هستند.خالدي اظهار داشت: برنامه کلي اين است که در مورد 

مسائل آب يک جمع بندي کلي داشته باشند و بتوانند جلوي 
فشارهاي سياسي در اين زمينه که موجب بحران آبي ميشود 
را بگيرند. وزارت نيرو با آمدن وزير جديد جناب آقاي اردکانيان 
با توجه به اينکه تخصص اصلي وي نيز در حوزه آب اس��ت، 
بس��يار خوب پيش مي رود و داراي برنامه جامع و مش��خصي 
اس��ت.عضو کميس��يون انرژي مجلس همچنين در خصوص 
رويکرد بخش انرژي براي س��ال ۱۳۹۷ نيز گفت: براي س��ال 
آين��ده ب��ا توجه ب��ه اينکه در وزارت نف��ت خيلي مزيتي براي 
صادرات نفت با توجه به سياس��ت هاي جهاني و بازار نداريم، 
و ايران تنها قادر به صادرات ۲ ميليون بشکه در روز است، بايد 
وزارتخانه به دنبال سياست گذاري هاي جديد باشد و به فکر 
تبديل نفت به محصولات ديگر باشد و بايد سياست ديگري را 
اتخاذ کند که بتوانيم يک بازار توليدي و رقابتي داشته باشيم 
و روي حوزه پتروشيمي ها بيشتر تمرکز و سرمايه  گذاري کنيم 
و به اين امر نگاه علمي و دانش بنيان داشته باشيم.خالدي در 
پاس��خ به اين پرس��ش که ايران در زمينه اقتصاد مقاومتي در 
زم��ان لغ��و تحريم ها و يا احتمال لغو برجام بايد چه رويکردي 
داش��ته باش��د و اين رويکرد بايد به چه ش��کلي باشد نيز گفت: 
براي هر پروژه اي که تعريف مي ش��ود بايد بدترين ش��رايط 
را ني��ز درنظ��ر گرف��ت، اگر به برج��ام هم به عنوان يک پروژه 
بس��يار ب��زرگ نگاه کنيم از هم اکن��ون بايد به فکر لغو برجام 
نيز باش��يم و در صورت رخ دادن چنين اتفاقي بايد متکي به 
اقتصاد مقاومتي باشيم و راهبرد مشخصي داشته باشيم. اولين 
گام در اين زمينه اين است که به واسطه بازگشت تحريم ها، 
نفت را نخرند بنابراين ايران بايد به س��مت توليد محصولات 
ديگر از نفت باشد تا بتواند آنها را صادر کند، در اين خصوص 
خام فروشي کار پسنديده و معقولي نيست اما اينکه آيا امکان 
دارد ما ۲ ميليون بش��که نفت را تبديل به محصولات کنيم؟ 
قطعا جواب منفي است چراکه ما حوزه هاي مشترکي با ديگر 
کش��ورها داريم و اگر ما برداش��ت نکنيم، آنها برداشت کرده و 
از فرصت به دست آمده استفاده مي کنند، پس برداشت نفت 
قطعي اس��ت اما مس��اله اصلي تبديل آن به محصولات است 

و قطعا بايد رويکرد ما نيز همين باشد.
، سال راحتي براي تجارت نيست سال ���97

مه��دي پورقاضي،عضو هيات نماين��دگان اتاق بازرگاني ايران 
درارتب��اط ب��ا وضعي��ت اقتصاد ايران در س��ال آينده در گفتگو با 
خبرنگار »تجارت«گفت:براي پيش بيني وضعيت اقتصاد کشور 
و س��مت و س��وي بازارهاي کشوردومساله اهميت بسيار بالايي 
مي تواند داش��ته باش��د، اولين مساله آينده برجام و موضوع ديگر 
روندهاي اقتصاد کلان کش��ور اس��ت که به چه صورت اجرايي 
ش��ود. يکي از مهمترين مس��ائلي که هنوز نمي توان درباره آن 
پيش بيني درستي انجام داد نگراني از موضع گيري و تصميمات 
ترام��پ در قب��ال برجام اس��ت. اين موض��وع از ماه ها قبل با دو 
س��ناريو محتم��ل به پيش م��ي رود. اول اينکه در حالت بدبينانه 
ترام��پ لغ��و تحريم هاي برجام را اجرايي نکرده و به اصطلاح از 
اين توافق نامه خارج شود. سناريوي دوم اين است که او برجام 
را تمدي��د ک��رده، اما تحريم ه��اي ديگري را بر ضد ايران برقرار 
کند. وي ادامه داد: با اين حال بايد مد نظر قرار داد که کشورهاي 
ديگر عضو برجام و اتحاديه اروپا در قبال رفتار احتمالي ترامپ چه 
شيوه اي را اتخاذ خواهند کرد. آنطور که از صحبت هاي مسئولان 
کشورهاي اروپايي در ماه ها و هفته هاي گذشته مشخص است، 
آنها علاقه اي براي برهم خوردن برجام ندارند و تلاش خود را 
براي حفظ آن به کار مي برند. با اين حال سياست هاي ضد ايراني 
که از س��وي ترامپ در دس��تور کار قرار گرفته مي تواند موجب 
محدوديت هايي براي اقتصاد ايران به خصوص در عرصه تجارت 
شود.اين عضو اتاق بازرگاني اتاق تهران ادامه داد: يکي ديگر از 
مهمترين متغيرهاي اقتصاد هر کشور، رشد اقتصادي آن است. 
تمرکز بر موضوع رش��د اقتصادي از اين جهت اهميت دارد که 
ملاک رونق يا رکود هر کش��ور و ايجاد ظرفيت هاي اقتصادي، 
از مس��ير ارزيابي رش��د اقتصادي مي گذرد و فعالان اقتصادي با 
در نظر گرفتن عوامل اثرگذار بر رش��د اقتصادي در س��ال هاي 
گذش��ته به همراه تحليل ش��رايط حال، مي توانند چشم اندازي از 
وضعيت کش��ور در س��ال هاي آتي به دس��ت آورند.پورقاضي در 
پايان با بيان اينکه پيش بيني رشد اقتصادي مي تواند نقشه راهي 
براي يافتن فرصت هاي س��رمايه گذاري در بخش هاي مختلف 
اقتص��ادي فراه��م آورد و راهنم��اي فعالان اقتصادي در س��ال 
آينده باشد، خاطرنشان کرد: در زمينه تجارت اما لازم است که 
بگوييم نياز به تغيير در دس��تورالعمل ها از مدت ها قبل احس��اس 
شده و اگر به اين موضوع توجه نشود، مي توان پيش بيني کرد که 
مشکلاتي براي بخش تجارت کشور ايجاد شود. طي سال هاي 
گذشته موضوع افزايش سهم صادرات غيرنفتي يکي از مهمترين 
برنامه هاي اقتصادي کش��ور بود که مورد توجه دولتمردان هم 
قرار گرفته اس��ت. مي توان گفت که س��ال ۹۷ بخش تجارت با 

مشکلاتي مواجه خواهد بود.

»تجارت« در گفتگو با کارشناسان تحلیل کرد؛

چشم انداز اقتصاد ایران در سال 97

فولادگر رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید شدسکه قد کشید تثبیت دلار در محدوده 48 هزار ریال
در بازار ارز با اينکه دلار نسبت به آخرين 
قيمت ه��ا ۷۰ ري��ال کاهش دارد، اما ۴۸ 
ه��زار و ۹۰ ري��ال به خري��داران عرضه 
مي ش��ود؛ صرافي هاي بانک ها که کار 
تزري��ق دلار ب��ه ب��ازار را برعهده دارند، 

هر دلار را به صورت عمده به نرخ ۴۷ هزار و ۹۴۰ ريال عرضه 
کردند. با اين حال قيمت عرضه خرد دلار اختلاف فاحش��ي با 
بازار دارد زيرا به قيمت ۴۴ هزار ۹۸۰ ريال فروخته مي ش��ود تا 
تقاضاي ارز مسافرتي در پايان سال را پوشش دهد و با اين کار 
هر دلار آمريکا با ۳۱۱۰ ريال اختلاف قيمت با بازار، سبب ايجاد 

رانت و فساد در بازار شده است.

افزايش نرخ دلار در چند روز گذشته در 
بازار ارز سبب شد تا- چهارشنبه- قيمت 
انواع مس��کوکات ط��لا جهش يابد به 
طوري که قيمت هر سکه طرح جديد با 
افزايش ۳۲۰ هزار ريالي به ۱۶ ميليون و 

۵۲۴ هزار ريال رسيد. سکه تمام بهار آزادي طرح قديم بيشترين 
افزايش را ثبت کرد و به ۱۶ ميليون و ۲۵۰ هزار ريال رسيد؛ هر 

نيم سکه نيز هشت ميليون و ۷۰ هزار ريال قيمت خورد.
قيمت ربع سکه نيز ۸۰ هزار ريال و سکه گرمي ۲۰ هزار ريال 
رشد داشت؛ ربع سکه پنج ميليون ۷۰ هزار ريال و سکه گرمي سه 

ميليون و ۴۳۰ هزار ريال به فروش رفت.

ترکي��ب هيات رئيس��ه کميس��يون 
وي��ژه حمايت تولي��د ملي و نظارت بر 
اجراي سياست اصل ۴۴ قانون اساس 

مشخص شد.
به گ��زارش خبرنگار خبرگزاري خانه 

ملت، انتخابات هيات رئيس��ه کميس��يون ويژه حمايت از توليد 
ملي و نظارت بر اجراي اصل ۴۴ قانون اساس براي سال ۹۷، 

ديرور)سه شنبه ۲۲ اسفندماه( انجام شد.
براس��اس آن حميدرضا فولادگر رياس��ت اين کميسيون را بر 
عه��ده گرفت، هادي قوام��ي و محمود بهمني به ترتيب نايب 

رئيس اول و دوم شدند.

در ح��ال حاض��ر بي��ش از ۳۵ هزار ميلي��ارد تومان از انواع 
اسکناس و سکه هاي رايج)نيکل( در اختيار مردم است. به 
گزارش ايسنا، اسکناس و سکه هاي فلزي پول رايج ايران 
را با واحد ريال تشکيل مي دهند. بر اساس قانون پولي و 
بانکي، امتياز انتشار پول رايج کشور در انحصار دولت است 
و اين امتياز، با رعايت مقررات اين قانون، منحصرا به بانک 
مرکزي واگذار شده است. بر اساس آخرين آمار ثبت شده 
در صورت هاي مالي ش��بکه بانکي، تا پايان دي ماه س��ال 
ج��اري ح��دود ۵۳ هزار و ۵۰۰ ميليارد تومان اس��کناس و 
مسکوک در گردش بوده که اين رقم در قياس با دي ماه 
سال قبل ۸.۲ درصد و نسبت به اسفند سال قبل ۰.۱ درصد 
رشد دارد. مجموع اسکناس و مسکوک فعلي نسبت به دو 
سال گذشته حدود ۱۰ هزار ميليارد تومان افزايش دارد. از 
۵۳ هزار ميليارد اسکناس و مسکوک موجود شبکه بانکي 
۳۵ هزار و ۸۰۰ ميليارد تومان در دس��ت مردم در گردش 
است. اين مبلغ نسبت به اسفندماه ۸.۹ درصد کاهش دارد 
ولي در مقايسه با دي ماه سال قبل ۸.۲ درصد رشد داشته 

اس��ت. حدود ۱۰ هزار ميليارد ديگر در بانک ها قرار دارد 
و حدود ۷۰۰۰ ميليارد تومان س��که و اس��کناس نيز جزو 
موجودي هاي بانک مرکزي که قابليت انتش��ار دارد ثبت 
ش��ده اس��ت.  طبق ضوابطي که بانک مرکزي براي چاپ 
و تزريق اسکناس در دستور کار دارد، به طور معمول عمر 
اسکناس هاي موجود در بازار حدود پنج سال است که بعد 
از اين مدت اسکناس هاي قديمي به تدريج از چرخه خارج 

شده و چاپ هاي جديد وارد مي شوند. 

۳۵ هزار ميليارد تومان اسکناس و سکه دست مردم است
مديرعامل سازمان منطقه آزاد انزلي تاکيد کرد که نبايد 
توجه به بندر کاس��پين، بندر انزلي را در س��ايه قرار دهد و 

اين بندر را با مشکل مواجه کند.
به گزارش ايسنا، رضا مسرور، اظهار کرد: يک ميليارد تن 
کالا از کريدور کانال سوئز عبور مي کند که اگر پنج درصد 
آن در کريدور شمال به جنوب باشد معادل ۵۰ ميليون تن 
کالا خواهد بود و همين مس��اله يکي از موضوعات حائز 
اهميتي اس��ت که موج��ب همکاري ها و هماهنگي هاي 
موثر و مطلوب تر شود. وي با اشاره به اهميت حمل و نقل 
ريلي، گفت: اتصال ريل به بندر انزلي -کاسپين بسيار مهم 
اس��ت و بايد بدانيم که اين اتفاق کمتر از اتصال ريلي به 
آستارا نيست. استاندار در اين رابطه پيگيري هاي خاصي 
داش��ته تا مس��ير اتصال ريل به انزلي از طريق منطقه آزاد 
عبور کند. مديرعامل سازمان منطقه آزاد انزلي همچنين با 
اشاره به طرح هاي گردشگري در انزلي، خاطر نشان کرد: 
انزلي داراي ظرفيت هاي بي نظير گردشگري است و ايجاد 
اسکله تفريحي در شهر انزلي در دستور کار قرار داديم که 
بين منطقه آزاد و ش��هر انزلي ايجاد خواهد ش��د. علاوه بر 

اين مارينو نيز امسال راه اندازي مي شود و آمادگي داريم 
با همکاري سرمايه  گذاران بخش خصوصي فعاليت هاي 
گردشگري را در اين منطقه افزايش دهيم. مسرور با اشاره 
ب��ه اين ک��ه نگاه ويژه به منطقه کاس��پين نبايد انزلي را با 
مشکل مواجه کند، تصريح کرد: براي ما فرقي بين بندر 
انزلي و کاس��پين وجود نخواهد داش��ت و س��عي کرده ايم 
همه دغدغه ها را در نظر بگيريم. همچنين کاهش س��ود 
بازرگاني ديده ش��ده اس��ت و هزينه هاي مربوط به بحث 

اپراتوري را نيز تقبل کرده ايم.

بندر انزلي در سايه کاسپين نرود


